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Zápis z jednání 

 
Pro Protidrogová komise Rady HMP 

Přítomni Mgr. Ondřej Počarovský, PhDr. Ivan Douda, Mgr. Nina Janyšková, Ing. Ivo Kačaba, 
MUDr. Hana Karbanová,Mgr. Sylva Majtnerová Kolářová, Mgr. Jan Žufníček 

Omluveni 
doc. MUDr. PhDr. Kamil Kalina, CSc., Mgr. Aleš Kuda, prof. PhDr. Michal Miovský, 
Ph.D., PaedDr. Martina Richterová Těmínová, Mgr. Tomáš Řezník, MUDr. Běla 
Studničková, Mgr. Jindřich Vobořil, 

Věc 
Zápis z 9. jednání Protidrogové komise Rady HMP, které se konalo dne 
12. 8. 2013 od 15 hodin v prostředním salonku primátora v budově Nové radnice,  
Praha 1, Mariánské nám. 2. 

Zpracoval MUDr. Alena Weberová Počet stran 4  Datum 13. 8. 2013 

 

  

Jednání zahájil v 15.10 předseda komise Mgr. Počarovský, přítomno 7 členů ze 14, komise není schopna 
usnášet se.  
Přítomní viz prezenční listina, která je součástí zápisu. 

Program jednání: 
1. Schválení programu jednání a ověřovatele zápisu 
2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 15. 7. 2013 
3. Koncepční materiály protidrogové politiky HMP na období 2013 až 2020 
4. Odměny za činnost v sekcích 
5. Rozpočet kap. 0504, § 3541 – rok 2013 
6. Zprávy z jednání sekcí 
7. Aktuální informace 

 
Na začátku jednání se předseda komise Mgr. Počarovský vrátil k problému nedobrovolné hospitalizace 
klienta metadonové substituce v Psychiatrické nemocnici Bohnice (PNB). 

Dr. Karbanová vysvětlila, že Policie ČR vozí k hospitalizaci v PNB klienty, kteří nejsou schopni 
výslechu a pobytu v cele předběžného zadržení, na doporučení žurnálního lékaře pro policii. Záchytná 
stanice v areálu Nemocnice Na Bulovce nepřijímá nealkoholové intoxikace. Na klinice nelze ale podávat 
metadon, protože k tomu nemá PNB registraci. Dále se dotázala, kde se lze informovat o substituci, 
zejména když se většinou jedná o mimopracovní dobu. 

Dr. Douda se domnívá, že žurnální lékař by tedy měl konzultovat se střediskem pro závislé. DROP IN 
disponuje nepřetržitou linkou. Na internetových stránkách DROP IN jsou zveřejněny kontakty na 
vedoucí pracovníky a informace o poradenské lince: Konzultační telefonní linky: PhDr. Ivan Douda 
602 317 173 a MUDr. Jiří Presl 602 317 174. Poradenská linka 222 221 431. Mimo pracovní dobu je na 
záznamníku číslo na mobil některého z pracovníků Nízkoprahového střediska.  

Také nebyl spokojen s propouštěcí zprávou, která obsahovala pochybení – zejména sdělení, že nesmí být 
podány opiáty. Proto se domnívá, že je potřeba procesně upravit hospitalizaci klientů na substituci 
v některé službě. 

Ing. Kačaba se pozastavil nad situací, kdy místo cely předběžného zadržení se klient hospitalizuje 
v běžném zdravotnickém zařízení, které není vybaveno na ostrahu. 
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Mgr. Počarovský se domnívá, že je třeba doladit koordinaci mezi službami, zdravotnickými zařízeními 
včetně záchytné stanice a policií. Péči o podobné klienty je potřeba koncepčně řešit.  

Protialkoholní záchytná stanice, která je v Nemocnici Na Bulovce umístěna od roku 2004, změnila od 
1. 1. 2013 svého provozovatele. Nadále zůstává v Nemocnici Na Bulovce, organizačně je však zařazena 
do struktury Městské polikliniky Praha (příspěvkové organizace hl. m. Prahy). 

Protidrogová komise RHMP žádá radního Dlouhého, aby inicioval setkání dr. Richterové Těmínové 
(vedoucí sekce léčby při PK RHMP) a dalších dotčených složek systému ke stanovení optimálního 
řešení podobných situací. Navrhovaní účastníci jednání jsou zástupci organizací: Nemocnice Na 
Bulovce, Městská poliklinika Praha, Psychiatrická nemocnice Bohnice, DROP IN, VFN v Praze, Policie 
ČR, Městská policie hl. m. Prahy. 

Dle zjištění tajemnice komise je žurnální lékař pro policii zaměstnancem Nemocnice Na Bulovce, 
ordinace je zařazena do ústavu soudního lékařství (primář MUDr. Michal Beran, Ph.D., budova č. 17). 
Služba je nepřetržitá a je pokryta zaměstnanci NNB i externisty, je hrazena Policií ČR a slouží 
prvotně k vyšetření zadrženého, zda snese vazbu, dále k řešení zdravotních problémů zadržených, ale 
také k vyšetření a zdravotním odběrům u řidičů pod vlivem alkoholu apod. 

ad 3. Koncepční materiály protidrogové politiky HMP na období 2013 až 2020 

Mgr. Počarovský sdělil, že komise nebyla zcela přesně informovaná o významu materiálu pro MŠMT. 
Odevzdáním doplněného materiálu Plán primární prevence rizikového chování hlavního města 
Prahy na období 2013-2015 (dále jen „plán PPRCH“) podmínilo MŠMT přijetí žádostí HMP do 
dotačního řízení pro rok 2014. Termín předání byl závazný do 31. 7. 2013. Původní plán PPRCH pro rok 
2013 vznikl v časovém tlaku v listopadu 2012 a byl na úřad vrácen k doplnění a přepracování začátkem 
roku 2013. Mgr. Bartůňková plán PPRCH doplnila, ale data neaktualizovala. Pracovnice oddělení 
prevence ZSP MHMP Mgr. Janyšková, Mgr. Hánová a Mgr. Bartůňková byly pověřeny koncem 
července vedením odboru k okamžitému přepracování dle požadavků MŠMT. Výsledný materiál 
zpracovala Mgr. Janyšková, Mgr. Hánová a Mgr. Havlíková.  
Ačkoliv se jedná o klasický koncepční materiál HMP, který by měl být schválen orgány města, 
přistoupilo vedení odboru po dohodě s předsedou komise ke kompromisu, který je vyjádřen 
následujícími závěry: 

- Po schválení a podepsání vedením odboru byl plán PPRCH odeslán na MŠMT dne 26. 7. 2013. 
- Úkol z usnesení PK RHMP z jednání 15. 7. 2013 pro Mgr. Janyškovou a Mgr. Žufníčka zpracovat 
komplexní materiál – Plán primární prevence rizikového chování hl. m. Prahy na období 2013-2015 – 
trvá. Ke spolupráci na jeho tvorbě je komisí vyzvána také Mgr. Havlíková. 

- Plán primární prevence rizikového chování hl. m. Prahy na období 2013-2015 předložit ke schválení 
orgánům města.  

Termín pro dokončení je září 2013 a musí být připraven ke schválení ZHMP dne 7. 11. 2013. 
 
Protidrogová politika HMP na období 2013-2020 
Předem obdržené připomínky byly zapracovány. 
Předseda komise po jednání s Mgr. Řezníkem materiál více strukturoval a doplnil informacemi pro lepší 
srozumitelnost pro laickou veřejnost. Současně zaslal k připojení přílohy. Akční plán navrhuje rozšířit 
o tabulku se souhrnnými informacemi a tuto umístit hned na začátek kapitoly. Též požaduje doplnění 
příloh o přehled služeb adiktologické sítě v hl. městě Praze a o materiály, které byly podkladem 
a východiskem pro zpracování – Národní strategie protidrogové politiky na období 2010-2018 a Akční 
plán realizace Národní strategie protidrogové politiky na období 2010-2012. 
 
Termín pro předložení materiálů ke schválení v ZHMP je 19. 9. 2013. 
Materiály: Výroční zpráva za rok 2012 – samostatný materiál k projednání, 
        Protidrogová politika HMP na období 2013-2020. 
Materiály obsahují i rozpočtové záměry, je proto nutné stanovisko pracovišť zodpovědných za 
financování aktivit z rozpočtu HMP, a to ještě před projednáváním rozpočtu na rok 2014. 
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ad 4. Odměny za činnost v sekcích  

Mgr. Janyšková informovala, že návrhy neobdržela. 

Úkol: 
Vedoucí sekcí zašlou své návrhy do 22. 8. 2013 Mgr. Janyškové elektronicky. 
 
ad 5. Rozpočet kap. 0504, §3541 – rok 2013 

Podle průběžného čerpání finančních prostředků v roce 2013, který byl podkladem pro jednání komise 
dne 15. 7. 2013, zůstává k rozdělení 1 539 066 Kč. 

Mgr. Janyšková rozeslala žádost o ohlášení předpokládaného počtu certifikací, na které Praha přispívá 
30 %. Žádná organizace požadavek nezaslala. Mgr. Vobořil přehled certifikací v roce 2013 a požadavky 
na financování neposkytl (viz zápis z 15. 7. 2013). 

Letos poprvé probíhají i certifikace programů primární prevence rizikového chování dětí a mládeže 
v gesci školství, proto Mgr. Janyšková navrhuje stejný příspěvek ve výši 30 % i na tyto certifikace. Od 
roku 2015 by se povinnost provádět městem dotovanou primární prevenci prostřednictvím 
certifikovaných organizací dala zakotvit do pravidel grantového řízení pro I. program pro školy a 
školská zařízení. 

Mgr. Janyšková ve spolupráci s PCPP a s Mgr. Havlíkovou zveřejní tuto možnost a učiní pobídku 
organizacím, jejichž programy by přicházely v úvahu pro certifikaci. 

V roce 2012 bylo za práci v sekcích vyplaceno cca 220 tis. Kč. Při zachování přibližně stejné částky na 
odměny za činnost v sekcích a ponechání rezervy na případné příspěvky na certifikaci se dá dovodit 
zůstatek v rozpočtu cca 1,25 mil. Kč. 

Mgr. Počarovský navrhl následující rozdělení zbývajících finančních prostředků: 

1. nákup HR materiálu – cca 320 tis. Kč, 

2. dar pro TK Němčice – přestěhování a následné zasažení červnovou povodní – cca 750 tis. Kč, 

3. zajištění zdravotní péče pro závislé do konce roku (gynekologie) – cca 80 tis. Kč. 

Komise vzala tento návrh na vědomí, ale nebyla usnášeníschopná. 

ad 6. Zprávy z jednání sekcí 

Sekce Harm Reduction (HR) 
Mgr. Majtnerová Kolářová jedná s organizací Rozkoš bez rizika o možném pronájmu jejich 
gynekologické ordinace včetně sestry a lékaře. V září předloží finanční rozvahu pronájmu. Celý objekt 
v Bolzanově ulici, kde organizace sídlí, je téměř neobydlený. 

Ordinace praktického lékaře není k pronájmu k dispozici. Ošetřování běžné klientely je možné 
v dopoledních hodinách (do 11 hod.) v ambulanci Nemocnice Milosrdných sester sv. K. Boromejského 
v Praze, Praha 1, Vlašská 36/336. 

Kolem K-centra Na Skalce v Praze 5 se začínají množit problémy. Obyvatelé odmítají nepřetržitý 
provoz, přejí si klid alespoň o víkendech. 

Praha 1 vydala povolení k parkování sanitky pouze do konce roku 2013, přesto má MČ P1 zájem na 
udržení služby. 

Ve Vrchlického sadech se množí zásahy policie. 

Služby hlásí nárůst klientely, ačkoliv jsou prázdniny. 

Proběhl zkrácený monitoring (sledování 1 týden) pro Národní monitorovací středisko ve službách, do 
něj byla zařazena i otázka na novou drogu „Funky“.  
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ad 8. Aktuální informace 

• Informace o výzkumu na školách – Mgr. Žufníček 

Mgr. Žufníček seznámil přítomné s prvními výstupy z průzkumu ve školách v Praze. Bylo obesláno 420 
škol, návratnost byla 45 %. Z toho 43 % škol nerealizuje žádnou formu prevence zaměřenou na rodiče a 
4 % žádnou aktivitu zaměřenou na učitele. Celkem ještě nezačalo studovat 54 % školních metodiků 
prevence. Zarážející je však situace škol, které realizují bloky primární prevence pouze interně a kde 
dosud nezačalo studovat 59 % metodiků. 

• Konference primární prevence rizikového chování 

X. ročník konference PPRCH (2013) na téma „Jeden svět nestačí aneb sbližování paralelních světů 
zdravotnické a školské prevence“ se uskuteční ve dnech 4. - 5. 11. 2013 s podporou hl. m. Prahy 
v budově Nové radnice. Konferenci pořádá Sdružení SCAN (IČO 26515431, Praha 5, Hlubočepy, 
Lamačova 862/26). 

Mgr. Počarovský se domnívá, že by členkou přípravného výboru konference měla být i protidrogová 
koordinátorka HMP. Žádá proto tajemnici komise, aby připravila dopis prof. Miovskému na Kliniku 
adiktologie s tímto požadavkem. 

• Webové stránky pro primární prevenci rizikového chování 

Mgr. Janyšková informovala, že na webu praha.eu byla zprovozněna samostatná stránka pro primární 
prevenci rizikového chování dětí a mládeže v gesci školství. Doposud byly informace pro tuto oblast 
zveřejňovány na stránce protidrogové prevence, které je součástí. 

Předseda komise Mgr. Počarovský žádá informace ke vzniku stránky od pověřené ředitelky ZSP 
MHMP.  

• Žádost o změnu čerpání grantu  - Všeobecná fakultní nemocnice v Praze (VFN) 

Mgr. Janyšková obdržela žádost o změnu čerpání dotace VFN. Jedná se o přesun ve dvou položkách 
rozpočtu, a to v položce materiálové náklady (vybavení) a v položce opravy a udržování budov, celková 
přidělená částka na projekt není překročena. V položce opravy a udržování se jedná o možnost použít 
finanční prostředky na opravu havarijního stavu schodiště v Apolinářské 4a, tedy v prostorách, kde je 
velký pohyb klientů. Původní požadavek byl na štukování a malování. Požadavek na změnu však v obou 
případech překračuje metodikou povolené navýšení o 20 % v jednotlivých položkách, a je tedy nutné 
záležitost projednat v komisi.  

Protože komise není usnášeníschopná, bude tento bod na pořadu příštího jednání. 
 
Ověřovatelem zápisu určil předseda komise Mgr. Počarovský protidrogovou koordinátorku 
Mgr. Janyškovou. 
 
 
Jednání bylo ukončeno v 17.15 hod. 
 
 
Zapsala MUDr. Alena Weberová, tajemnice PK RHMP. 
 
 
 
Zápis ověřila: 
 
 
  ..................................................   ..................................................  

 Mgr. Nina Janyšková Mgr. Ondřej Počarovský 
 členka PK RHMP předseda PK RHMP 
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